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ÚVODNÍK
Rok se sešel s rokem a už tu 

máme před sebou svátky s neo-
pakovatelnou atmosférou, jakou 
může vykouzlit jen konec roku. 
Přináší spoustu zážitků, pocitů, 
dárků, romantiky, sentimen-
tu  a mnohdy také i „brutálních“ 
útoků na naše peněženky. Bu-
dou ty letošní předvánoční dny 
bez stresu, jenom plné klidu 
a radostného očekávání nebo 
propadáte vánočnímu šílenství                                                                 
a z hektického nakupování, 
smýčení a pečení padáte  do ko-
len?

Někdy jako bychom ztrati-
li rozum a soudnost a čekáme             
na vánoční zázrak a klid. Jaký 
bude ten letošní „Ježíšek“? 

Myslíme, že ani nemusíme při-
pomínat, jak moc záleží na pro-
středí, v němž Vánoce strávíte. 
Sváteční chvíle totiž spolehlivě 
posilují vazby mezi nejbližšími, 
vytvářejí pocit sounáležitosti, 
vybízejí k důvěrným chvílím          
a sdělením, poskytují vlastní pro-
žitek skrze radost partnera, dětí, 
rodičů a dalších příbuzných. Za-
nechávají neopakovatelné vzpo-

mínky i pro budoucnost. Všichni 
chceme své milé obdarovat tím 
nejlepším, ale někdy si nevíme 
rady, co by to vlastně mělo být      
a jindy nám zase na splnění přání 
schází prostředky. Někdy právě 
ten nejcennější dárek nebývá za-
balený v papíru. Věřte, že nemá 
cenu se trápit, potěší i maličkost. 
Nejde vůbec o cenu dárku, ale       
o péči, kterou jsme výběru dárku 
a jeho zabalení věnovali. Nejdů-
ležitější je skutečný a upřímný 
prožitek, nikoli jídlo, pití, dary, 
výzdoba…

A tak brzo, brzičko je tu Štědrý 
den, počasí nás zažene do tep-
la domova a před námi je zima            
s předlouhými večery.

Za celou redakci vám přejeme, 
abyste si letošní Vánoce hezky 
užili a do nového roku vykroči-
li  s optimismem a odhodláním 
překonávat drobné i větší překáž-
ky, které před vás život každý den 
staví.

Veselé Vánoce, hodně pohody 
a na cestě rokem 2012 jen samé 
dobré lidi!

-MCH-

S L O V O    S T A R O S T K Y 
Blíží se závěr roku 2011 a nejočekávanější svátky roku přicházejí do 

našich domovů. Ve chvíli, kdy čtete tyto řádky, zbývá jen pár dnů, kdy 
zasedneme se svými nejbližšími ke štědrovečerní večeři a budeme pl-
nými doušky nasávat atmosféru společně strávených svátečních dnů.

Závěr roku znamená i bilancování všeho, co se v uplynulém roce 
podařilo, či nepodařilo. Letošní rok znamenal pro naši obec několik 
zásadních změn. Od ledna byli trvale zaměstnáni na práci pro obec 
dva zaměstnanci a také díky jejich pracovnímu úsilí se daří zvládat 
spoustu nutných prací svépomocí. Ať je to celoroční péče o veřejnou 

zeleň, úklidové práce v obci, drobné stavební práce, zimní úklid komu-
nikací nebo práce v obecních lesích. 

V tomto roce byly finanční prostředky obce směřovány do oprav bu-
dov v obci nebo v místní části Vrtěžíř. Ve Vrtěžíři dostala budova nová 
okna, dveře, opraveno a upraveno bylo WC v budově, opraveno bylo 
veřejné osvětlení a jeho napojení do sítě, instalována byla informač-
ní tabule o Vrtěžíři. Autory této informační tabule jsou Ing. Antonín 
Špaček a Petr Skokan,DiS., kterým za tento počin patří velký dík. Ini-
ciátorem byl Petr Špaček, který Vrtěžíř zastupuje v zastupitelstvu obce  
a aktivně spolupracoval při všech akcích realizovaných letos ve Vrtěžíři. 

Další akcí bylo zbudování 
spolkové místnosti v KD, kte-
rá už byla předána zástupcům 
spolků a bylo dořešeno i tope-
ní v místnosti. 

Stěžejní akcí roku se nako-
nec stala oprava zdravotního 
střediska, kde obec investo-
vala do nefunkční splaškové 
a dešťové kanalizace, provedla 
za podpory Kraje Vysočina sa-
naci zdiva, rekonstruovala se 
úklidová komora, instalovala 
se vodoměrná šachta a pro-
vedly se úpravy vodoměření 
služeb pro občany v přízemí 
budovy, odstraněn byl starý 
přístřešek, který bránil sanaci základů budovy a byl nahražen novým, 
dřevěným, vyměněna byla brána do dvora ZS. Nově zde vznikla provo-
zovna kosmetiky a od ledna bude zprovozněna také pedikúra. Nebyla 
to jednoduchá akce, vyžadovala konstruktivní řešení, které by vyřešilo 
dlouhodobé slabiny budovy. Předpřipraveny jsou i sítě pro dořešení 
rozvodu teplé vody na WC. Postupnými kroky v dalších letech urči-
tě tuto budovu zcela zrenovujeme, aby dokázala uspokojovat potřeby 
obyvatel v co největší míře. Mezi další plány, týkající se této budovy, 
patří instalace výtahu, který by sloužil hlavně méně pohyblivým obča-
nům. Tento záměr bychom chtěli realizovat s pomocí obcí, které zdra-
votní péči u nás také využívají. Pokud se nezdaří realizace v roce 2012, 
určitě se o to pokusíme v dalším roce.  

Nový přístřešek  ZS
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Nemalé prostředky byly vynaloženy také na opravu silnice a jejího 
odvodnění v části mezi Boháčovými a Pokornými. Děkuji tímto ješ-
tě jednou vstřícnosti tamních obyvatel, kteří byli touto rekonstrukcí 
zasaženi a byli ochotni spolupracovat při hledání co nejvhodnějšího 
řešení. Teprve čas a jarní tání prověří navržené technické řešení, které 
bylo nakonec i pro obecní rozpočet ještě přijatelné.

V závěru roku získala naše obec, jako jedna z mála, dotaci z progra-
mu OPŽP ve výši 1 690 000 Kč na nákup technologie pro komunitní 
kompostárnu. V příštím roce bychom chtěli tuto dotaci proinvestovat 
a zřídit v prostoru pronajatém Železárnami Štěpánov komunitní úlo-
žiště bioodpadu. Z dotace bude pořízen traktor s čelním nakladačem, 
překopávač kompostu, štěpkovač a vibrační síto. 

Příští rok bude pro obec náročný, protože již byla vybrána firma na 
rekonstrukci lesních cest v obecních lesích. Tuto dotaci obec získala již 
před dvěma lety a pokud bude dodržen harmonogram prací, měly by 
být 2 km lesních cest dostavěny do konce dubna 2012.

Dnešní slovo jsem doložila i několika fotografiemi, aby všichni ob-
čané viděli změny i v místech, kam se běžně nedostanou. Věřím, že 
nastávající rok bude pro naši obec úspěšný a na jeho konci budeme 
moci opět bilancovat.

Co se zatím nepodařilo? Obec zažádala o pozemek podél řeky Svrat-
ky, kde by bylo dobré zbudovat kvalitní chodník. Jednání s úřady bylo 
zahájeno, nyní čekáme na další kroky, které tyto úřady musí provést. 
Vyřešení schůdnosti by si zasloužil i úsek od Železáren do Olešničky 
– tam se nabízí jediné možné řešení ve formě visuté lávky nad řekou 
– odvážné řešení, ale zatím nebylo prověřeno, zda je uskutečnitelné. 
Dalším neuskutečněnou akcí se stala oprava mostku u Vrbků, bude to 
nakonec také úkol nejednoduchý, který bude muset být řešen ve spo-
lupráci s Povodím. Všichni pevně doufáme, že i tento „rest“ příští rok 
vyřešíme.

Jistě mnozí namítnou, že jsem nezmínila i další bolístky, které obec 
trápí. Ale jistě se mnou budou vesměs občané souhlasit, že přednost by 
mělo dostat řešení problémů, které nás trápí neodkladně, před těmi, 
které jsou zbytné. Vždyť i sami doma všichni zvažujeme, jestli je důle-
žité opravit děravou střechu, nebo si koupit poslední model televizoru. 

Přejme si, aby nový rok 2012 přinesl jen to dobré. Všem občanům 
přeji z celého srdce pokojné a klidné Vánoce, hodně zdraví, štěstí, po-
hody a úspěchů v novém roce. A už nyní zvu všechny milovníky hudby 
na koncert Lelekovického souboru a sboru Studánka k zakončení doby 
vánoční, který se uskuteční v kostele sv. Petra a Pavla ve Štěpánově 
dne 6.1.2012 v 18 hodin. Na koncertě zazní pásma vánočních koled. 
Všichni jste srdečně zváni!  

                                                                                                                                                      
          Šárka Kunčíková

Úklidová místnost ZS

Pedikúra v ZS

Spolková místnost v KD

Nová cesta
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Výpis ze zasedání zastupitelstva 19. 12. 2011
V úvodu zasedání si zastupi-

telé připomněli minutou ticha 
úmrtí bývalého prezidenta Vác-
lava Havla. 

Po zahájení zasedání a povin-
né volbě zapisovatelů a ověřova-
telů zápisu přednesl Ing. Dufek 
rozpočtové opatření č. 7, 8.

ZO schválilo kupní smlouvu 
ÚZSVM o úplatném převodu 
pozemku parc.č. 1098 v k.ú. Ště-
pánov nad Svratkou na náměstí /
bývalé Kalousovo/ za 13 000 Kč.

ZO schválilo návrh rozpoč-
tu ZŠ na rok 2012 a žádost                    
o finanční příspěvek na závodní 
stravování.

ZO schválilo rozpočet na rok 
2012.

ZO schválilo odpisový plán 
nemovitého majetku obce, kte-
rý musí nově každá obec od 
roku 2012 stanovit. ZO přijalo 
informace k inventarizaci ma-
jetku za rok 2011 a odepisování 
nemovitého majetku (Standard 
ČÚS 708)  od 1.1.2012 – aktuali-
zace směrnic. Ustanovilo komisi 
ve složení – Ing. J.Dufek, Mgr.   
A.Boháčová, O. Ostrýž, Ing.               
I. Dufková a J.Jurková, která pro-
vede kategorizaci majetku obce

ZO vzalo na vědomí stav pro-
jektu SZIF – Obnova lesních 
cest – bylo seznámeno s výsled-
kem výběrového řízení, s pod-
mínkami smlouvy s firmou KA-
VYL spol. s r.o. z Mohelna, která 
VŘ vyhrála s termíny realizace

ZO vzalo na vědomí schválení 
projektu na nákup technologie 
pro komunitní kompostárnu        
z programu OPŽP - projednalo 
další postup při VŘ, stanovilo 
členy hodnotící komise VŘ - 
PaedDr. Kunčíková, M. Opatřil   
a J. Nedoma.

ZO vzalo na vědomí dokonče-
ní opravy zdravotního středis-
ka, vyhodnocení akce – sanace 
budovy, nový přístřešek a brána 
do dvora ZS 290 tis. Kč/částeč-
ně dotovaná Krajem Vysočina 
částkou 111 000 Kč/; renovace 
nefunkční splaškové a dešťové 
kanalizace 360 tis.Kč; zřízení 
vodoměrné šachty, vodoměrných 
zařízení v přízemí budovy a nové 
rozvody teplé a studené vody          
z úklidové komory 98 tis. Kč. Plán 
na další úpravy – výtah, renovace 
sociálního zařízení, ohřev vody      
v levném režimu/plyn.karma/.

ZO vzalo na vědomí dokonče-
ní opravy cesty od Boháčových 
k Pokorným, která vyšla na 359 
tis. Kč.

ZO schválilo nový ceník slu-
žeb na rok 2012 – byla změ-
něna výše DPH z 10 na 14% 
u prodeje palivového dříví;                                                        
ZO schválilo ceny pronájmu  
chaty Na zamlejní 100 Kč na 
den, cena odznaku obce 20 Kč, 
pronájem koupaliště bude řešen 
ve spolupráci se SDH – bude vy-
tvořen provozní řád areálu a pod-
mínky pronájmu.

ZO schválilo smlouvu o dílo 
na zajištění nakládání s komu-
nálním odpadem s TS a.s. Bys-
třice nad Pernštejnem na rok 
2012 – zvýšení poplatku na 460 
Kč.

ZO vzalo na vědomí stav jed-
nání s VOV s.m.o. a odsouhlasi-
lo darovací smlouvu o bezúplat-
ném převodu kanalizačního 
řadu a ČOV, který se uskuteční    
k 1.1.2012. 

ZO schválilo jako provozo-
vatele vodovodní a kanalizač-
ní sítě BVK,a.s.; odsouhlasilo 
ceny vodného / 25,10 Kč/m3 
+ DPH/; cena stočného se za-
tím nemění, případná změna 
bude schvalována od 1.2.2012.                                                                                
ZO schválilo vytvoření fondu 
pro obnovu vodohospodářské-
ho majetku, který bude určen           
na opravy kanalizace.

ZO schválilo Veřejnoprávní 
smlouvu s Bystřicí n.P. o regis-
traci v RÚIAN – smlouva pro 
zápis do registru drobných staveb 
– službu bude poskytovat Bystřice 
n. Pern. za 500 Kč ročně.

ZO vzalo na vědomí plán změ-
ny územního plánu , jehož aktu-
alizace bude započata v roce 2013. 
Úkolem aktualizace bude zajistit 
koncepčnost změn ÚP.

ZO schválilo finanční vyrov-
nání za neúmyslné vykácení les. 
porostu p. Němečka.  Odpro-
dej obecní cesty bude dořešen                 
v příštím roce vzhledem k námitce        
p. Němečka proti ceně za m2. 
Cena bude stanovena odborným 
znalcem na základě skutečného 
stavu pozemku.

ZO souhlasí s napojením no-
vostavby na vodovodní a kanali-
zační řád– parc.č. 115/1 - Radi-
ma a Šárky Králových, přípojku 
si stavebník musí zřídit na vlastní 
náklady. Rozhodnutí se řídí usne-
sením obecního zastupitelstva, 
kdy stavebník, který zakoupí 
pozemek od soukromého maji-
tele, musí si zasíťování provést               
na vlastní náklady.

ZO schválilo prodloužení ná-

jemní smlouvy na provozovnu 
kosmetiky a pedikúry – L. Klu-
kanová .

ZO schválilo prodloužení 
nájemní smlouvy na byt v by-
tovém domě rodině   Veselských 
na dobu určitou do 30.6.2013. 

ZO schválilo žádost o příspě-
vek Centra pro zdravotně posti-
žené, Žďár nad Sázavou ve výši 
1000 Kč.

ZO schválilo Smlouvu                
o zřízení práva odpovídající-
ho věcnému břemenu s E.ON 
Distribuce, a.s. pro pozemky 
144/1,144/2,1004/2,1004/1 v  k.ú. 

Štěpánov n.Sv. ve výši 2 000,- Kč 
bez DPH. 

ZO schválilo převedení po-
zemku parc. č. 322/7 v k.ú. 
Olešnička o výměře 675 m2                    
v hodnotě 11 812,50 Kč z Kraje 
Vysočina na Obec Štěpánov nad 
Svratkou.

ZO bere na vědomí vyúčto-
vání příspěvku ve výši 14 500 
Kč na masážní přístroj pro ZZS 
Vysočina.

 Šárka Kunčíková

JEN TAK NA OKRAJ...
Dovolte mi dvě malá vyjádře-

ní k článkům z minulého čísla. 
Jednak jsem byl překvapen, že 
se od roku 1996 nepíše obecní 
kronika. Já totiž v tom roce kro-
nikářskou funkci složil kvůli 
neustálému vměšování tehdej-
ších funkcionářů do mé práce. 
Měl jsem svoji hrdost a nehodlal 
stále naslouchat tlachům fana-
tiků, jejichž jediným vzděláním 
byla často jen rudá knížka. Od té 
doby si vedu kroniku osobní, kde 
lze najít i různé informace o naší 
obci i další zajímavosti, které 
lze v obecní kronice využít. Od 
těch dob jsem se několikrát ptal, 
zda někdo obecní kroniku vede           
a vždy mi bylo řečeno, že ano. 
Dokonce mi byla postupně sděle-
na i jména dvou žen, které měly 
kroniku psát. Až nyní se doví-
dám, že šlo o zavádějící infor-
maci a že se jedna ze základních 

povinností obcí neplnila. Snad se 
nám v rámci opravdové normali-
zace poměrů ve Štěpánově podaří 
i tuto záležitost uvést do obvyklé-
ho stavu.

A ještě douška k článku o Vi-
llonových baladách. Kdysi jsem    
z nich sestavil pořad ještě na 
vojně, pořad měl úspěch i u dů-
stojníků (co důstojník, to přitom 
tuhý straník!), ale ve Štěpánově 
mi po návratu z vojny tento po-
řad místní funkcionáři nepovo-
lili a tehdejší předseda MNV mi 
důvěrně sdělil: „Bylo naznáno, že 
máš sprosté básničky!“

Takový mizerný rozhled tehdy 
měly štěpánovské kádry, takhle 
rozhodovaly o klasikovi, jehož 
dílo je po šest století stále živé. 
Jak ostatně prokázalo i letošní 
představení ve Štěpánově...

Hynek Jurman

Obecní budova ve Vrtěžíři
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Kdo chce kulturu, ať si ji udělá aneb veselé příhody 
ze zkoušek ochotnického spolku „Je to blázen, blá-
zen…“

(pokračování z minulého čísla)

A došlo na přípravu scény. Co navrhnout? Držet se klasiky a nebo 
udělat něco netradičního a neotřelého? A kdo to vlastně vytvoří, když 
čas premiéry se neúprosně blíží?

Režisérka nastínila svoji představu a nastalo šití kostýmů a „kulis“, 
barvení látek. Jedna nejmenovaná zahrada rodinného domku zažila 
přebarvení trávy načerveno a černo, potokem protékala barevná voda, 
zabíjačkové hrnce zažily trochu jiný materiál než je prorostlý ovárek. 

Závěrečné dosušení už proběhlo přímo na sále. Ale kdo dekorace 
pověsí, když ochozy na jevišti pamatují dobu minulého století, reflek-
tory žárovky, které již nikdo nevyrábí a spouštění elektriky je jen pro 
odvážné jedince. No což, nějak se to zvládnout musí, takže mnozí dob-
rovolní pomocníci svými často artistickými výkony zachránili den ge-
nerálky a premiéry.

Den D – první generální zkouška byla stanovena na pátek. Byla ješ-
tě bez kostýmů, ale již s hudbou a písničkami, převládala nervozita. 
Zvládneme to? Vždyť moc jistí si ještě nejsme ani v textech, bylo to vše 
přece jenom narychlo. Najednou nás nikdo neopravoval, nezastavoval 
a nepoučoval. Najednou byl konec generálky a před námi zcela drobné 
poznámky režisérky. Moc nás to potěšilo.

V sobotu – při hlavní generálce jsme se již vyšňořili do kostýmů         
a „jelo“ se naostro několikrát. Vždyť v neděli je premiéra! V tuto chvíli 
se objevilo několik „ztrát paměti“ a přeřeknutí, která se nakonec uká-
zala jako zpestření děje. Například výraz škareděnky nahradil slovo 
nepěkné víly a je to blázen, blázen znamenal pro zamilovaného čerta 
Bonifáce mírnější oslovení hloupého čerta. Také i popletení textu – 
obrácení jedné repliky Lucifera se nakonec ukázalo jako vtipný žer-
tík. A  že jsme si občas něco vymysleli navíc, to snad ani nemusíme 
podotýkat.

Nedělní premiéra byla tu a s ní i „zlomvazky“ od naší milé , někdy      
i nekompromisní režisérky. Jak nás potěšily! V zákulisí došlo i na „pla-
catice“ povzbuzujícího moku, byly to prostě nervy! Vyděsilo nás i plné 
hlediště diváků, bledé tváře však byly naštěstí maskovány šminkami. 

A najednou to vypuklo! První tóny hudby, slova písniček a textů 
pohádky! První odezva diváků na dialogy a monology herců. Úžasné 
publikum nám pomohlo překonat trému a my se najednou cítili volně 
a profesionálně. Moc vám všem za to děkujeme!

Také chceme touto cestou poděkovat panu Robertu Jíchovi, který si 
našel volnou chvíli ze svého nabitého hereckého programu a zahrál si 
s námi divadlo. Snad ne naposledy?

Díky patří i Lence Cackové, talentované režisérce, které přejeme 
mnoho dalších tvůrčích sil v její práci a snad můžeme ještě někdy dou-
fat?  A poděkování patří i našim blízkým, kteří to s námi vydrželi!

Miloslava Chalupníková

Co Štěpánovák, to originál!
Říká se,  že se žádný Štěpáňák 

či Štěpánovák, jak je ctěná li-
bost, ve světě neztratil. Spousta 
zdejších rodáků či odchovanců 
to opravdu někam dotáhla. Mo-
mentálně máme dva rodáky až 
na Borech, zaznamenal jsem ne-
dávno chlubnou repliku.

Možná nejvíce bylo v roce 2011 
z médií slyšet jména Josipa Klezc-
ka a Michala Jurmana.

Pan docent Kleczek letos vy-
dal další „celoživotní“ knihu, 
tentokrát pod názvem „Život se 
Sluncem a ve vesmíru“. Právě 
za ni dostal na Podzimním kniž-

ním veletrhu v Havlíčkově Brodě 
cenu Littera Astronomica (už 
podruhé, poprvé v premiérovém 
ročníku ankety v roce 2002).                      
J. Kleczek tam měl autogramiá-
du na stolku České astronomické 
společnosti a připravil si na pá-
tek 21. 10. 2011 hned čtyři před-
nášky, takže si posluchači mohli 
vybrat z jeho oblíbených témat 
Energie ve vesmíru a v našich 
službách, Zapřáhněme Sluníčko, 
Historie naší vody, Vesmír a člo-
věk. Asistoval též u pozorování 
oblohy před kulturním domem  
i na náměstí v Havlíčkově Brodě. 

Michal Jurman letos připravil 
do tisku básnickou sbírku „Met-
ropolis“ (verše z let 2007 – 2011) 
a internetové nakladatelství BE-
LETRIS mu vydalo v edici Pyg-
malin divadelní hru „Služebníci 
zazděného nebe“. 

Jeho hlas mohli v tomhle roce 
slyšet sportovní fanoušci na Ra-
diožurnálu z celé řady zemí, při-
pomeňme alespoň jeho reportáže 
z ME do 21 let v kopané v Dán-
sku, z krasobruslení na ME v Ber-
nu a MS v Moskvě, z MS v plavání 
v Šanghaji, ze světového poháru 
ve sjezdovém lyžování v Solde-
nu či třeba z pohárového utkání 
plzeňských fotbalistů v Milánu, 
kde kromě fotbalových kudrlinek 
stačil Michal popsat i působení 
Leonarda da Vinciho ve jmeno-
vaném městě. Jeho pohotovost 
i široký rozhled a slovní zásoba 

způsobily, že na rozdíl od jiných 
reportérů není specialistou na 
několik sportů, ale komentuje 
prakticky všechno. 

Protože je s naší obcí spjata svý-
mi kořeny, svojí volbou a přede-
vším často i tvorbou a poctivým 
životem pěkná plejáda osobností 
a pozoruhodných lidí, chceme od 
nového roku spustit jakýsi seriál, 
v němž vždy nějakého takového 
člověka připomeneme. Chceme 
postupovat přesně opačně než 

minulé vedení radnice. To zau-
jalo velmi pozoruhodný postoj          
v době, kdy se v obcích mikroregi-
onu budovaly informační panely. 
Zatímco ostatní obce  byly tvůr-
cům vděčné za každé upozornění 
a chtěly zmínit co největší počet 
osobností, i když se mnohdy           
o jejich obec jen sporadicky otře-
ly, Štěpánov si výslovně přál uvést 
docenta Kleczka a nikoho jiného! 
Opravdu velmi výmluvné...

Obdobně postupovalo bývalé 
vedení obce v otázce našeho ro-
dáka, jenž takřka obden nasazo-
val život jako letec RAF a dotáhl 
to až na pobočníka velitele 311. 
bombardovací perutě RAF. Za-
tímco se v jiných obcích odhalo-
valy podobným hrdinům pamět-
ní desky, ve Štěpánově bylo jeho 
jméno tabu, neboť v roce 1948 
emigroval a po zbytek života bo-

joval proti komunizmu. 
My kádrovat nebudeme, chce-

me postupovat přesně opačně        
a připomeneme každého bez ohle-
du na vyznání či politickou pří-
slušnost. Stačí, že je či byl svým 
způsobem Štěpánovák a že v ži-
votě něco dokázal. Můžete nám 
sami dodávat své tipy na lidi, na 
které by se nemělo zapomínat.     
A současně prosíme o zapůjčení 
fotografií, kterých není nikdy dost.

Hynek Jurman

Josip Kleczek
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Jak se jmenujeme – nejčetnější křestní jména   ve Štěpánově a Vrtěžíři ke dni 30.11.2011
Pořadí                   Jméno ženy                                Četnost                  Jméno muži                          Četnost

1. Marie 30x Jiří 24x

2. Jana 15x Pavel 21x
3. Jaroslava, Lenka  13x Josef 18x

4. Alena, Anna, Hana 11x Petr 17x
5. Eva, Ludmila 10x František 15x
6. Věra, Vlasta 9x Milan 14x
7. Jiřina, Lucie , Veronika 7x Jaroslav, Miroslav, Zdeněk 12x

8. Marta, Zdeňka, Zdenka 6x Jan 11x
9. Adéla,Dagmar, Jitka, Si-

mona
5x Martin, Tomáš 10x

10. Ladislava, Martina, Mi-
chaela, Nikola, Petra

4x Karel , Vlastimil 8x

11. Barbora, Bohumila, Bo-
žena, Dana, Helena,Iveta, 
Kateřina, Marcela, Mar-
kéta, Milada, Miloslava, 
Miroslava, Radmila, Sta-
nislava, Svatava, Tereza

3x Bohumil, Jakub, Jaromír, 
Lukáš, Miloš

7x

12. Andrea, Bohuslava, Dáša, 
Denisa, Drahomíra, Eliš-
ka,Ilona, Irena, Julie, Mo-
nika, Pavla, Renata, Růže-
na, Soňa, Šárka, Vendula, 
Zdena

2x Dušan, Libor, Miloslav, 
Roman, Rudolf, Stanislav, 
Vladimír

5x

13. Antonín, Jindřich, Ma-
rek,Michal, Oldřich, On-
dřej,Radek

4x

14. Dominik, Lubomír, Vác-
lav, Vratislav

3x

15. Adam, Bohumír, Dani-
el,Filip, Hynek, Ladislav, 
Štěpán, Vojtěch, Zbyněk

2x

Dále uvádíme jména, která se v naší obci vyskytují pouze jednou:
Ženská jména:  Adriana, Alenka, Berta, Blanka, Blažena, Bronislava, Danuše, Danuška, Darina, Dominika, Emilie, Františka, Ivana, Ivona, 
Jarmila, Jaromíra, Karolína, Kristýna, Květoslava, Leona, Libuše, Magda, Mária, Marika, Milena, Miluše, Miluška, Naděžda, Natálie, Oldřiška, 
Olga, Pavlína, Radka, Romana, Sabina, Saša, Svatoslava, Světlana, Valerie, Vilma, Vlastimila.
Mužská jména: Adolf, Aleš, Augustin, Bohuslav, Břetislav, Cyril, David, Drahomír, Eduard, Gabriel, Igor, Ivan, Kamil, Luboš, Matěj, Otakar, 
Oto,  Přemysl, Radim, Rostislav, Šimon, Tobiáš, Vít.

S P O L E Č E N S K Á    K R O N I K A
Jubilanti:

Významné životní  jubileum oslaví  v měsících pro-
sinci 2011, lednu 2012 a únoru 2012:

Bukáčková Zdenka         
Humpolíčková Božena        

Polák Josef (Vrtěžíř)            
Havelková Helena               
Doležalová Marie            

Polák Josef ( Štěpánov)      
Juříček Josef                        

B L A H O P Ř E J E M E !

Výtvarné tvoření v lednu a únoru
28. 1. 2012  od 14 hod. Enkaustika – malování horkým voskem        
/100,-Kč/
11. 2. 2012  od 14 hod.    Pletení košíků z pedigu   /150,-Kč/
25. 2. 2012 od 14hod. Nunování – ruční zapracování ovčího rouna     
do batikované šály /250,-Kč/   Přihlášky:    604 417 135 ,  566 560 213
Plánujeme na březen - kresba mandaly

Víte, co je mandala? Mandala je tušení středu osobnosti, určitý cen-
trální bod uvnitř duše, k němuž se všechno vztahuje, podle kterého 
je všechno uspořádáno. Můžeme za ni považovat vlastně každý kru-
hovitý tvar, který má střed.. Mandala je pomůckou ke koncentraci a 
meditaci. Je symbolem identity ve skutečném prostoru, času a místě. 
Může být nástrojem sebepoznávání a sebeodhalování. Člověk si uvě-
domí, kde je jeho střed, co stojí v jeho centru. Chcete si vytvořit svoji 
vlastní mandalu? Lektorem bude brněnská, ale trochu i štěpánovská 
výtvarnice Jindra Vohánková, která vytváří především zajímavé tex-
tilní mandaly, ale pro začátek pro nás připravila její tvorbu kresebnou 
technikou.

Akce se uskuteční ve spolkové místnosti v  KD.
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Projekt EU Peníze školám
Oslava padesátého výročí školy

„Štěpánovský čtyřlístek“ – školní naučná stezka
     Žáci a pedagogové již druhý rok pracují na projektu zvyšování 

kvality výuky a zatraktivnění vyučování. Jednou z mnoha aktivit je 
vytvoření školní naučné stezky v blízkém okolí Štěpánova a přiblížit 
tím žákům i širší veřejnosti rozmanitost přírody našeho regionu. Žáci 
navrhli mnoho názvů stezky, zvítězil název obsahující slovo čtyřlístek, 
který postihuje čtyři základní obsahové složky informačních tabulí – 
historii, živočichy, rostliny a nerosty. 

     Stezka bude mít 11 zastavení, stojany jsou již všechny zabudovány. 
Celá trasa leží na území přírodního parku Svratecká hornatina. Tvo-
ří uzavřený okruh. Výchozí stanoviště je u základní školy, kde bude 
umístěna mapa, seznam jednotlivých zastavení a seznámení s rost-
linami a živočichy přírodní památky ležící na svahu nad Borovcem, 
kam je vidět ze všech čelních oken školy. Druhá informační deska se 
zabývá dobýváním a nálezem nerostů v oblasti Borovce.

Trasa vede přes Hamry ke Švařecké lávce, vlastní informační desku 

bude mít národní přírodní památka ve Švarci, kde rostou na jižním 
svahu vzácné druhy z čeledi vstavačovitých rostlin. Další zastavení je 
u románské kaple ve Švařci, na okraji obce Brťoví a Čtyř Dvorů. In-
formace o lese a v něm žijících zvířatech budou na deskách č. 9 a č.10. 
To už se budeme nacházet nad údolím řeky Svratky, u obory. Poslední 
zastavení je u řeky pod Stavskou, kde si podle fotografií zopakujeme, 
které léčivé rostliny jsme cestou viděli. Na každé desce bude kvízová 
otázka a odpověď na otázku z předešlé tabule. Zkrácený obsah textů 
bude také uveden v anglickém a německém jazyce. Všechny desky bu-
dou obsahovat fotografie související s daným místem a textem. 

     Stezku začneme využívat na jaře 2012 a doufáme, že zpestří vy-
cházky i ostatním obyvatelům Štěpánova a turistům. Je dobré se občas 
zastavit, rozhlédnout se a uvědomit si, že žijeme v jedné z nejkrásněj-
ších oblastí Vysočiny.

Ing. Eva Ondrová

Pohled ke Štěpánovu

Za účelem systematické pod-
pory vzdělávání na základních 
školách byla do Operačního 
programu Vzdělávání pro kon-
kurenceschopnost (OPVK) spo-
lufinancovaného z Evropského 
sociálního fondu zařazena v loň-
ském roce nová oblast podpory, 
která má přispět k masivní pod-
poře základních škol a k řešení 
jejich nejpalčivějších problémů. 
Na základě žádosti o finanční 
podporu z OPVK získala naše 
škola z možných 803.000,- Kč do-
taci ve výši 801.243,-Kč. Zaměři-
li jsme se zejména na inovaci na 
naší škole, o čemž svědčí i název 
našeho projektu – Inovace výu-
ky na ZŠ Štěpánov. Každá škola 
si mohla vybrat z široké nabídky 

šablon klíčových aktivit. Naše 
škola zvolila zejména ty, kte-
ré umožňují vytváření nových 
vzdělávacích materiálů. Jsou 
to – Inovace  a zkvalitnění výu-
ky směřující k rozvoji čtenářské          
a informační gramotnosti, Ino-
vace a zkvalitnění výuky směřu-
jící k rozvoji výuky cizích jazyků, 
Inovace a zkvalitnění výuky pro-
střednictvím ICT a poslední šab-
lonou, námi zvolenou, je klíčová 
aktivita – Metodický kurz pro 
učitele cizích jazyků.

Naše škola do projektu 
vstoupila 1. 6. 2011, předpoklá-
dané datum ukončení projektu 
je 30.11.2013.

Mgr. Jana Romanová

Svratka

1. září 1962 byla slavnost-
ně otevřena nová budova školy 
ve Štěpánově nad Svratkou. Na 
naší škole jsme se rozhodli, že 
toto krásné výročí – 50 let školy 
– oslavíme. Celé prázdniny pro-
bíhala práce na seznamech všech 
žáků, kteří do této školy chodili. 
Nebylo to vůbec  jednoduché , ale 
snad se práce podařila a drobné 
chybičky budou omluveny. Po-
kusila jsem se vytvořit seznamy 
žáků od roku 1942. Výsledkem 
by měl být almanach školy. Ob-
racím se touto cestou na obča-
ny Štěpánova s prosbou, pokud 
máte nějaké staré fotografie ško-

ly, žáků, akcí, přineste je, prosím, 
do školy, kde si je oskenujeme                            
a ihned vrátíme. 

Oslavu  chystáme na sobotu 
16. června 2012. Chtěli bychom 
ji zahájit odpoledne v kultur-
ním domě krátkým kulturním 
programem, poté by následovala 
prohlídka školy a večer zábava. 
Byli bychom moc rádi, kdyby se 
vše vydařilo, přišlo hodně ná-
vštěvníků nejen odpoledne, ale     
i večer. Těšíme se na Vás. 

    
    

Mgr. Jana Romanová 
ředitelka školy



                    strana 7

          Z  MINULOSTI  ŠTĚPÁNOVA - 4                                    Hynek Jurman
4. Štěpánovská privilegia

Mlýn

Rod pánů z Medlova, nyní už 
z Pernštejna, se rozrůstal a je-
jich panství se proto dělilo. Roku 
1285 se po novém hradu prvně 
píše Štěpán z Pernštejna a patři-
la mu Nedvědice i Doubravník. 
Další panství se tvořila kolem 
Zubštejna i Pyšolce. Význam 
těchto hradů však brzy zanikl 
a panství se pak centralizovalo 
kolem Pernštejna. Během 15. sto-
letí se k pernštejnskému panství 
dostal i Štěpánov, aby u něho už 
zůstal a prožil s ním dobu bohat-
ství a slávy majitelů. Od Pernštej-
nů obdržel, jako většina okolních 
vsí, i celou řadu práv a privilegií.

Zvláštní listinou z 2. ledna 1483 
obdržela ves Štěpánov a okolní 
vesnice Olešnička, Vrtěříž, Koz-
lov, Lesoňovice, Koroužné a Šva-
řec právo odúmrti. Poddaní už 
mohli svobodně odkazovat svůj 
majetek i v případě, že nezane-
chali zákonného dědice. Tohle 
právo dříve patřilo panovníkovi 
a od 15. století vrchnosti. Text 
má následující znění: „Léta Páně 
1483 ve čtvrtek po Novém roce 
Vilém z Pernštejna, nejvyšší ko-
morník, číšník a  zemský sudí    
v Brně, a Vratislav  z Pernštejna, 
bratři a dědicové statku „Zu-
berstein“, pro sebe a své dědice 
dávají obcím Štěpánovu, Vr-
těříži, Kozlovu a Švařci právo, 
aby každý na smrtelné posteli 
své jmění směl odkázati, komu 
chce. Kdyby však zemřel bez dětí 
a měl příbuzné     v jiném panství 
a těmto své jmění odkázal, tu by 
musil dědic tam přesídliti, kde 
dědictví jest a tam ho užívati. 
Kdyby však vdova zemřelého tu 
ve vsi tak žila, jak se na dobrou 
ženu sluší, může dědictví převzí-
ti. Kdyby však žila marnotratně 
a nenáležitě, má to obec na svr-
chu uvedené pány oznámiti, aby 
učinili, co se patří a sluší.“

Stejně zněly listiny i pro zbý-
vající vesnice, jejichž středisko 
tvořil právě Štěpánov, který je 
sdružoval ve své farnosti. Další 
listinou z roku 1598 byla změně-
na robota v plat:

„O Květné neděli léta 1598 
Pavel Katharyn z Katharu, pán 
na Pernštejně, místodržící a 
zemský purkrabí v markrabství 
moravském, usedlíkům štěpá-
novským pro jejich věrnost na 
jejich nejpoddanější prosbu po-
voluje místo jemu posud povinné 
roboty platiti ročně 23 zlatých, 

1 zlatý po 30 groších a groš po 7 
bílých penízech, a to o sv. Jiří 11 
zl. 15 gr.  a o sv. Václavu 11 zl. 
15 gr., přičemž si však vyhrazuje 
ruční robotu při panských stav-
bách pro sebe i nástupce.“

Obě pergamenové listiny byly 
uloženy na radnici ve Štěpánově. 
Purkmistr Fr. Pavelka zde potvr-
zuje jejich přítomnost ještě 30. 5. 
1856. Náš text je převzat z obecní 
kroniky, kam ho v roce 1934 pře-
nesl Jan Rosí už z opisů. Origi-

nály měly být v té době uloženy         
v zemském archivu v Brně v Nové 
sbírce č. 529. Zde se je však nepo-
dařilo nalézt.

Od 15. století nastává snaha 
majitelů panství po hospodář-
ském a politickém rozvoji své-
ho zboží. Darovaná privilegia             
k tomu činila vhodné podmínky, 
které zvýhodňovaly obyvate-
le uvedených městeček i vesnic          
a tím je držely na panství.

Devatenáctého září roku 1500 
byl Štěpánov mezi 62 vesnicemi 
pernštejnského panství, které se 
společně s Bystřicí osvobozova-
ly od šenkování panského vína. 
Roku 1515 obdržela většina vsí 
osvobození od bezplatného vo-
zení panských ryb. Byly jim 
stanoveny 4 groše cestného od             
1 míle.

Nevíme, jak se husitské vál-
ky dotkly Štěpánova, ale v okolí 
vypálili husité klášter ve Žďáru 
a v roce 1425 rozbořili klášter 
v Předklášteří, jehož statků se 
zmocnili Pernštejnové, kteří měli 
k husitství kladný vztah. Vždyť 
Vilém z Pernštejna se zúčastnil 
valného sněmu pražského v září 

1415, z něhož vzešel protest proti 
upálení Mistra Jana Husa a jeho 
syn Bavor bojoval na straně husi-
tů u Ústí a Tachova v letech 1426 
– 1427. Pravděpodobně i Zubštejn 
byl rozbořen za husitských válek. 
Husité vypálili i klášter s koste-
lem v Doubravníku a klášter tam 
už v 15. století zanikl. Samotný 
Pernštejn byl za těchto válek ne-
úspěšně obléhán olomouckým 
biskupem Janem Železným.

Z roku 1544 je zápis v gruntov-

ní knize pernštejnského panství 
o rychtě ve Štěpánově. Náležel      
k ní Borovec, Čtyři Dvory, Leso-
ňovice, Koroužné, Švařec, Vrtě-
říž a Nivsko, což je starší označe-
ní Kobylnic. 

Ve stejné knize čteme o jednání 
„před ouřadem štěpánovským“    
z roku 1548. Jmenován je rychtář 
Jiří Brdečka a konšelé Mikuláš, 
Pavel, Nejtek a Matěj. Není jme-
nován purkmistr, což nasvědču-
je, že Štěpánov byl pouhou vsí. 
Neměl ani vlastní pozemkové 
knihy na rozdíl od městeček 
Nedvědice a Doubravníku. Jeho 
grunty se zapisovaly do gruntov-
ní knihy pernštejnského panství. 
V letech 1547  a 1549 se uvádí                                      
na stejné úrovni rychtář štěpá-
novský a ujčovský. Štěpánov byl 
tedy v té době ještě asi vesnicí.

Při udělení privilegia v r. 1500 
je Štěpánov doslovně nazýván 
vsí. Městečkem je jmenován po-
prvé v záhlaví kapitoly sirotčích 
register pernštejnského panství 
z r. 1551. Pořád se však jednalo 
pouze o formální označení, které 
vnitřní organizaci obce neovliv-
nilo. V čele obecní správy byl na-

dále rychtář, informace  o purk-
mistrech stále chybí.

Štěpánov se stal městečkem 
díky politice Viléma z Pernštejna 
(asi 1436 – 1521), kdy bylo okolní 
dolování stříbra v největším roz-
květu. Vilém byl výborný hospo-
dář, který zakládal rybníky, pivo-
vary, podporoval chov ovcí a také 
rozvoj hornictví.

Zemědělské městečko Ště-
pánov nám přibližuje doklad             
ze 2. pol. 16. století. Jedná se          
o urbář, který vznikl v r. 1589, ale 
hlásí se do roku 1582. V tomto 
roce hospodařilo ve Štěpánově 
18 usedlíků na 26 usedlostech. 
Jednalo se o následující hospo-
dáře: Martin Konečný, Severin, 
Václav Krejčí, Václav Nahodilů, 
Zikmund Taberník - krčmář, 
Jakub Kovář, Václav Bartošů, 
vdova Barbora Mánkova, Václav 
Čermák, Václav Matialků, Mar-
ta Duchova, mlynář Matěj, Pa-
vel Pyšnej, Blažek Vítků, Bartoň 
Hladkýho, Martin Hladký, Vác-
lav Klatovský, Jan Bartoňů.
Nejbohatší sedlák vlastnil 1,5 

lánu, dalších 7 celý lán a násle-
dovalo 5 půlláníků. Celkem tedy 
bylo ve Štěpánově 13 láníků, dále 
krčmář, mlynář se dvěma pod-
sedky a 3 podsedníci, kteří byli 
buď zcela bez půdy nebo vlast-
nili jen drobné pozemky. Nej-
starší doklad o mlýnu ve Štěpá-
nově je   z r. 1545, kdy se hovoří                                    
o jeho prodeji. V době vzniku 
zmíněného urbáře byl v městeč-
ku postaven nový grunt Jakuba 
Kováře, který měl stejné poddan-
ské povinnosti, jako usedlíci na 
podsedcích. Bylo to 11 dní pěší 
roboty a 4 gr. platu ročně. Jakub 
Kovář koupil kovárnu v r. 1578 
od manželky nebožtíka Paška 
kováře za 1 kopu 35 zl. Grunt pak 
držel svoji cenu, protože ho za 1 
kopu 30 zl. koupil r. 1610 Václav 
Vrzákův a za stejnou cenu ho do-
stal r. 1633 jeho syn Jan.

 Hynek Jurman

 Brněnské vodárny
     a kanalizace          
akciová společnost

si dovolují všem svým zákaz-
níkům popřát veselé Vánoce              
a mnoho štěstí, zdraví a pohody 
v novém roce.
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FK Železárny Štěpánov
V podzimní části ročníku kopané 2011/2012 si naše fotbalová druž-

stva vedla se střídavými úspěchy. Nejvíce spokojeni můžeme být            
s umístěním „A“ týmu, který v podzimní části jako nováček vy-
bojoval třetí místo. Mužstvo pod vedením trenéra Luboše Poláka si 
při rozpačitém začátku utvořilo stmelenou partu a v závěru podzimní 
části v šesti zápasech po sobě plně bodovalo. Trenér do mužstva dob-
ře zapracoval M. Plíhala a P. Bartoňka, kteří jsou u nás na hostování 
z Olešnice a Dolní Rožínky. Kromě těchto dvou, se kterými bychom 
chtěli prodloužit hostování, uvažujeme o posílení pro jarní část sezóny 
zejména v útočné fázi. Cílem týmu je pro jaro udržet dosavadní umís-
tění, jelikož ztráta na vedoucí tým tabulky – Náměšť- je dosti značná 
a činí 10 bodů.

    Na umístění „B“ týmu v dnešní soutěži nemůžeme být hrdi. 
Vždyť mužstvo zaujímá předposlední sestupovou příčku tabulky. 
Před sezónou 2011/2012 přešli  do mužstva končící dorostenci, čímž se 
kádr značně rozšířil. Přesto umístění neodpovídá podmínkám, které 
„B“mužstvo má. Až na výjimky vůbec netrénují, což má vliv hlavně          
na kondici. Pokud „B“ tým chce pomýšlet na lepší umístění, musí se 
změnit morálka týmu a začít alespoň jedenkrát týdně trénovat. 

Dorostenecké mužstvo zaujímá poslední příčku tabulky okresního 
přeboru. V poslední době se zlepšil přístup hráčů a mužstvo několi-
krát prohrálo o jednu branku. Věříme tomu, že pokud se přístup hra-
čů změní, může jít mužstvo v jarní části sezóny 2011-2012  nahoru. 

Družstvo žáků si vede se střídavými úspěchy. Trenér O. Tomášek 
rozšířil kádr o  mladé ročníky,  a to by se mělo projevit v žákovském 
týmu. Přípravka po prvním roce působení je na spodní hranici tabul-
ky. V jarní části sezóny očekáváme  zlepšení, což by se také mělo pro-
jevit na  umístění. 

              
 Miloš Havelka                                                                                         

  

MISS MOUČNÍK
Všeho dneska honem nech, vymaž a vysyp si plech,

mouku, cukr, nachystej, sníh si pěkně našlehej,
pak to všechno nějak smíchej, upeč a rychle pospíchej !

Stejně letos jako loni už to Štěpánovem voní,
v přísálí je přeplněno, čeká se na tebe, ženo,

až tvůj výtvor ochutnáme, mlsné jazýčky my máme!
Šikovná jsi, to my víme, tak tě šerpou ozdobíme,

všem se můžeš pochlubit, jak dobře umíš soutěžit !!
Lenka Malá

PS- další fotky jsou na :  http://lenkazeny.rajce.idnes.cz/

Výzva ochotnického spolku
Zveme všechny zájemce o „hraní“, aby došli na informační schůzku dne 13. 1. 2012 v 18 h do zasedací místnosti – nové klubovny (přísálí 

KD). Budeme vybírat repertoár dalších inscenací – mimo jiné byl navržen i Mrazík (ze Štěpánova). Nacvičovat budeme v zimních měsících 
a premiéru dalšího „kousku“ plánujeme v měsíci dubnu 2012.

Vánoční                                                                                               
  Příroda si s námi zahrává
 a moc naděje nám nedává,

 že naše údolí u břehu Svratky
 bude mít bílé vánoční svátky.

 Ale protože to tady        
máme rádi

 výběr barev nás vůbec       
nerozladí,

 Až potkáme se spolu na 
náměstí,

 popřejeme si hodně         
zdraví, štěstí,

 obdarujeme se                    
vřelým úsměvem,

 ať je Stavská zelená                
či pod sněhem.

 Přejeme tedy krásné           
vánoční chvíle,

 ať jsou zlaté, stříbrné nebo 
jen bílé.

 Lenka Malá


